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رئیس کمیسیون انرژی اتاق ایران:
دولت بعدی باید با نفت 

خداحافظی کند
ایسنا: رئیس کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی ایران  �

می گوید  دولت بعــدی باید در زمینه اصلاح مصرف 
انــرژی و نحوه اتــکا به درآمدهای نفتــی تغییراتی 
کلیدی را نهایی کند. حمیدرضا صالحی اظهار کرد: 
امروز شــرایط اقتصادی کشــور به گونه ای است که 
از یک ســو، ما باید با بیماری طولانی مدت وابستگی 
اقتصاد کشــور به پول نفت مواجه شویم و درمانی 
برای آن پیدا کنیم و از سوی دیگر با توجه به حرکت 
کشورهای توسعه یافته به سمت استفاده محدودتر 
از سوخت های فسیلی، احتمالا بازار نفت دیگر مانند 
گذشته برای ایران عمل نمی کند. از این رو باید با نفت 
مانند آنچه در گذشــته استفاده می شد خداحافظی 
کرد و به ســمت شــیوه های نوین گام برداشت. وی 
با بیان اینکه توســعه سرمایه گذاری در صنایع نفتی 
که منجر به تولید کالا با ارزش افزوده بیشتر می شود، 
می تواند یکی از راه حل های ایران در این حوزه باشد، 
بیان کرد: در صورت فعال کردن این صنایع، از سویی 
ما از خام فروشی عبور می کنیم و از سوی دیگر امکان 
صادرات با کیفیت بالاتر به وجود خواهد آمد. رئیس 
کمیســیون انرژی اتاق بازرگانی ایــران با بیان اینکه 
اصلاح برخی روندهای غلــط حکمرانی در اقتصاد 
ایران باید اولویت دیگر اقتصادی دولت آینده باشــد، 
گفت: آمارهــا می گوید ایران با حــدود ۸۵ میلیون 
نفر، ۸۶ میلیارد دلار یارانــه انرژی هزینه کرده و این 
در حالی اســت که در چین بــا جمعیتی نزدیک به 
۱.۵ میلیارد نفر، یارانه انرژی کمتر از ۴۰ میلیارد دلار 
اســت. این نشان دهنده لزوم اصلاح برخی رویه های 
کلان در اقتصاد کشور است. صالحی با اشاره به لزوم 
نقش آفرینی بخش خصوصی در حوزه بزرگ تری از 
اقتصاد ایران، گفت: اینکه ســهم این بخش تنها ۱۵ 
درصــد از اقتصاد ایران در نظر گرفته شــود و آن هم 
در عمل با مشکلات و محدودیت های جدی مواجه 

باشد، بسیار از اهداف کلان به دور خواهد بود. 

مخالفت سازمان هواپیمایی کشوری 
با افزایش قیمت بلیت هواپیما

ایلنا: ســخنگوی ســازمان هواپیمایی کشوری از  �
مخالفت این سازمان با افزایش قیمت بلیت هواپیما 
خبر داد. محمدحسن ذیبخش، مدیر روابط عمومی 
و سخنگوی ســازمان هواپیمایی کشــوری با اشاره 
به افزایــش قیمت بلیت هواپیمــا در روزهای اخیر 
گفت: ســازمان هواپیمایی کشــوری با این افزایش 
قیمــت کاملا مخالف اســت و همــه ایرلاین ها باید 
قیمت هــا را به قیمت مصوب قبــل بازگردانند. وی 
ادامــه داد: در صورت ضرورت افزایش قیمت حتما 
باید این موضوع در شورای عالی هواپیمایی کشوری 
مطرح شــده و افزایش قیمت بلیت با نظر وزیر راه و 

شهرسازی انجام شود. 

بیشترین قبض آب در تهران 
چقدر است؟

ایسنا: قیمت تمام شــده آب در تهران نزدیک به  �
ســه  هزار تومان اســت و به طور متوسط از مشترکان 
۷۰۰ تومــان در هر مترمکعب اخذ می شــود، در این 
بین در چهار ســال متوالی هفــت درصد قیمت آب 
افزایش یافته اســت؛ یعنی در چهار سال ۲۸ درصد 
قیمت آب افزایش پیدا کرد. از سال گذشته طرحی به 
اسم طرح امید نیز روی کار آمد که بر اساس آن قرار 
شــد افرادی که یک سوم حد متوسط یا کمتر مصرف 
آب دارنــد، قبض آب آنها رایگان شــود که در تهران 
دو درصد مشــترکان مشمول این طرح شدند. میزان 
مصرف آب در شــهر تهران این گونه است که حدود 
۵۰ یــا ۶۰ درصد مشــترکان کمتر از نرمــال یا حدود 
نرمــال مصرف آب دارند که عــددی حدود ۱۴ تا ۱۵ 
مترمکعب می شود. حدود ۳۰ درصد مشترکان کمی 
بیش از الگو مصــرف دارند و ۲۰ درصد مشــترکان 
جزء مشــترکان پرمصرف هستند و حدود پنج درصد 
نیز فوق العــاده مصرف بالایی دارند. بختیاری اظهار 
کرد: بالاترین قبــض آب در تهران که برای یک واحد 
در تهران صادر می شــود به بــالای ۲۰۰ هزار تومان 
نمی رســد، اگر همین عدد پنج میلیون شــود، قطعا 
مردم رعایت خواهند کرد، در بسیاری از نقاط جهان 
این مســئله با اقتصاد حل شــده و ما نیز باید به این 
سمت حرکت کنیم، هیچ منطقی وجود ندارد که یک 

عده منابع طبیعی کشور را هدر دهند.
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آینده بازار خودرو در ایران چه خواهد بود و ماجرای بورسی شدن به کجا می رسد؟

خودرو در چندراهی ابهام
تولید خودرو در ۲ماهه امسال ۸.۸ درصد رشد کرد

شرق: رشد کم سابقه قیمــت خودرو در دولت دوم تدبیر و امید همچنان 
مؤثر بر اقتصاد ایران و همچنین شرایط جامعه است و به نظر می آید حالا 
نگاه ها به ســمت سیاست های کلان درباره این صنعت و بازار در دولت 
پیش روست. علاوه  بر این ماجرای تصمیم مجلس مبنی بر ارائه خودرو 
در بــورس و همچنین مخالفت وزارت صمت هــم یکی از چالش های 
این بازار در چنین روزهایی اســت و در همین روزهای خبرســاز هم وزیر 
صمــت از لزوم عرضه خــودروی باکیفیت داخلــی و همچنین افزایش 
داخلی ســازی خودروهای مونتاژی می گوید؛ دوراهی های خودروسازی 

ایران به کجا می رسد و آینده این صنعت در ایران چه خواهد بود؟
 افزایش داخلی سازی خودروهای مونتاژی

همیــن دیروز وزیر صمت در نشســت با مدیران گروه خودروســازی 
بهمــن بر عرضه خــودروی باکیفیت توســط خودروســازان تأکید کرد. 
علیرضــا رزم حســینی در ایــن نشســت ضمن اشــاره بــه برنامه ریزی 
انجام گرفته بــرای افزایش کمی و کیفی تولید خودرو در کشــور، اظهار 
کرد: مردم ایران شایسته اســتفاده از خودروهای با  کیفیت بالا هستند و 
این مهم باید به عنوان یک سیاســت راهبردی مدنظر همه شــرکت های 
خودروســازی باشد و در این راســتا قدم بردارند. وزیر صنعت، معدن و 
تجارت ادامه داد: شرکت های خودروسازی باید ضمن افزایش تولیدات 
خود، برای ارتقای سطح کیفی محصولات تولیدی خود اقدام کنند. یکی 
از مهم تریــن سیاســت های این وزارتخانه حمایــت از بخش خصوصی 
اســت. افزایش عمق ســاخت داخل خودروهای مونتاژی در کشور باید 
مورد توجه جدی قرار گیرد. گفتنی اســت که مدیران گروه خودروسازی 
بهمن در نشستی با وزیر صنعت، معدن و تجارت، برنامه های سال ۱۴۰۰ 
این مجموعه برای تولید انواع خودروهای ســواری، ون، باری و کشــنده 

را ارائه کردند.
 تولید خودرو در ۲ماهه امسال ۸.۸ درصد رشد کرد

ایــن خبرهــا درباره بازار خودرو ایران در حالی اســت کــه حالا آمار 
رسمی از رشد حدود ۹درصدی تولید خودرو در دوماهه امسال حکایت 
دارد. براســاس آمار وزارت صنعت از وضعیــت تولید کالاهای منتخب 
صنعتی و معدنی در ســال جاری تولید خودروهای سواری در دوماهه 
۱۴۰۰ با رشــد ۸.۸ درصدی به ۱۲۷هزارو ۷۰۰ دســتگاه رســیده اســت. 
همچنین در این مدت ۹هزارو ۴۷۷ دســتگاه وانت با رشد ۱۲.۹درصدی 
روبه رو شده اســت. در دوماهه امسال ۲۱۵ دستگاه اتوبوس، مینی بوس 
و ون و همچنین ۹۵۶ دســتگاه کامیون، کامیونت و کشنده تولید شد که 
به ترتیب حاکی از افت ۳.۲درصدی و رشــد ۴۵.۵درصدی در مقایسه با 
ســال گذشته است. در بخش خودروهای کشــاورزی، در این بازه زمانی 
۶۲ دســتگاه کمباین از ســوی کارخانجات داخلی تولید شــد که با رشد 
۶.۹درصــدی همراه بوده اســت  اما تولید تراکتور بــا تولید دوهزارو ۳۶ 
دســتگاه، افت ۲۳.۳درصدی را ثبت کرد. همچنین تولید تایر خودرو در 
دوماهه امســال با رشد ۱.۳درصدی در مقایســه با سال ۹۹ همراه و به 

۴۰هزار و ۲۰۰ تن رسیده است.
طرح وزارت صمت برای قیمت گذاری خودرو چیست؟

اواخر ســال گذشــته بود که عرضه خودرو در بورس کالا به تصویب 
کمیســیون صنایع و معادن مجلس شــورای اســلامی رسید و همچنان 
تکلیف این موضوع نامشــخص است. طرح ســاماندهی صنعت خودرو 

مصوب مجلس دهم بود که شــورای نگهبان به یکی از ماده های طرح، 
ایراد گرفت و به ســرانجام نرســید و بعد در مجلــس یازدهم دوباره در 
دســتور کار قرار گرفت. اکنون طرح عرضه خودرو در بورس در مجلس 
شورای اســلامی مطرح شــده و در کمیســیون صنایع مجلس نیز روی 
جزئیات آن کار می شــود اما اجرای آن هنوز قطعی نیســت. قرار بود این 
طرح ابتــدای خرداد در صحــن علنی مجلس مطرح شــود اما به نظر 
می رســد هنوز تصویب آن در مجلس به کار بیشــتری نیاز دارد. پیش تر 
حجت االله فیروزی، ســخنگوی کمیسیون صنایع و معادن مجلس در این 
مورد گلایه کرده و به همشــهری گفته اســت: هدف مــا از طرح عرضه 
خودرو به بورس این بود که اولا عرضه و تقاضا همســان شــوند و هدف 
دیگر هم منطقی و رقابتی شدن قیمت آن بود. حال گلایه ما این است چرا 
طرحی که از مطرح شــدن آن در کمیسیون هشت ماه می گذرد، همچنان 
در رفت و برگشت است؟ اما عرضه خودرو در بورس موافقان و مخالفانی 
دارد. بــرای نمونــه محمدعلی دهقان دهنوی، رئیس ســازمان بورس و 
اوراق بهادار خودرو را کالای مناسبی برای بورسی شدن نمی داند و تأکید 
دارد که ســازمان بورس مخالف قیمت گذاری دستوری خودرو است. او 
معتقد است که کالایی مثل خودرو شرایط عرضه شدن در بورس را ندارد. 
چون اصولا کالایی وارد بورس می شــود که مانند خودرو تنوع نداشــته 
باشــد. دراین باره همین دیروز وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه 
عرضه خودرو در بورس کارشناســی نیست، گفت: تحریم باعث شده که 
واردات خودرو متوقف شــود لذا بازار رقابتی نیست. علیرضا رزم حسینی 
که با فارس ســخن می گفت، درباره عرضه خــودرو در بورس کالا، بیان 
کرد: این طرح در مجلس شــورای اسلامی مطرح شــده و در کمیسیون 
صنایــع مجلــس نیز روی جزئیات آن کار می شــود اما اجــرای آن هنوز 
قطعی نیســت. وزیر صنعت، معدن و تجارت در پاســخ به این سؤال که 
آیا با اجرای طرح عرضه خودرو در بورس کالا موافق اســت، گفت: خیر، 
با اجرای طرح عرضه خودرو در بورس کالا موافق نیستم زیرا اجرای این 

طرح کار کارشناسی شده ای نیست. وی در پاسخ به سؤالی مبنی بر اینکه 
برای متعادل ســازی قیمت خودرو وزارت صمت چه پیشــنهادی بهتر از 
عرضه خودرو در بورس دارد، گفت: همکاری خوبی بین وزارت صنعت، 
معدن و تجارت و کمیســیون صنایع مجلس شورای اسلامی وجود دارد 
لذا وزارت صمت طرحی برای قیمت گــذاری خودروها به مجلس ارائه 
داده است که کمیسیون اقتصادی مجلس هم با آن طرح موافقت کرده 
است؛ بنابراین در انتظار فرصتی برای اجرای این طرح هستیم و امیدواریم 
با اجرای این طرح قیمت ها بهتر شود. وزیر صنعت، معدن و تجارت بیان 
کرد: در این طرح خودروها به دو گروه خودروهای عمومی و غیرعمومی 
(مثلا خودرویی مانند دناپلاس که مشابه دارد و علاوه بر کمپانی خارجی 
مشابه آن را شرکت داخلی نیز تولید می کند) تقسیم می شود. وی با بیان 
اینکه برای حل مشــکلات قیمت گذاری خودرو باید در کنار تولید داخلی 
واردات معقول انجام شــود، گفت: در این صورت فضا رقابتی می شــود، 
تولید افزایش می یابد و قیمت ها نیز کاهش می یابد. رزم حســینی با بیان 
اینکه قیمت گذاری دســتوری تولید را افزایــش نمی دهد، گفت: ظرفیت 
تولیــد خــودرو در ایران بالغ بــر دو میلیون خودرو اســت و با این میزان 
تولید کاملا نیاز داخل را می توان تأمین کرد. وی با بیان اینکه در مقطعی 
یک میلیــون و ۶۰۰ هزار خودرو در کشــور تولید می شــد، بیان کرد: در آن 
زمان برای خرید خودرو وام پرداخت می شــد؛  بنابراین این مسئله حاکی 
از آن اســت که تقاضایی برای خودرو نبوده است. وی اظهار کرد: شرایط 
تحریم باعث شــده که واردات خودرو قطع شــود و بازار خودرو رقابتی 
نیست. وزیر صنعت، معدن و تجارت در پاسخ به این سؤال که آیا واردات 
خودرو آزاد خواهد شد، گفت: طبق برنامه بودجه امسال واردات خودرو 
ممنوع اســت البته در ایــن مورد باید منتظر سیاســت های دولت بعدی

 و تصمیمات آنها ماند.
بــا این تغییر و تحولات حالا باید منتظــر تصمیم مجلس و مهم تر از 

آن سیاست های کلان دولت آینده درباره بازار و صنعت خودرو باشیم.

دست مؤجران براي افزایش اجاره بها 
بالاي ۲۵ درصد باز است

فشار مضاعف بر مستأجران
شرق: در صورتی که پیش از این گفته شد هیچ  �

مؤجری در تهران حق افزایش اجاره بها بالای ۲۵ 
درصــد را ندارد، معاون وزیر راه و شهرســازی به 
خبرگزاری ایســنا گفته اســت افزایش اجاره بهای 
توافقــی مانعی ندارد. در صورتی کــه پیش از این 
تصمیم دولت برای سقف اجاره بها در سال ۱۴۰۰ 
بدون هیچ شــرطی دارای محدودیت اعلام شده 
بود. روز ۱۵ فروردین امســال قائدی، معاون دفتر 
اقتصاد مســکن وزارت راه و شهرســازی با اشاره 
بــه تمدید خودکار اجاره نامه ها در ســال ۱۴۰۰ به 
رسانه ها گفته بود: امسال میزان افزایش اجاره بها 
در تهــران ۲۵ درصــد، کلان شــهر ها ۲۰ درصد و 
ســایر شهر ها ۱۵ درصد اســت». اما حالا به گفته 
محمــود محمودزاده: «ســتاد ملــی کرونا میزان 
مجــاز افزایــش اجاره بها در تهــران را ۲۵ درصد 
اعــلام کــرده اما توافق مالک و مســتأجر بر ســر 
ارقامی بالاتر، غیرقانونی نیست». هرچند بسیاری 
در بازار مسکن تعیین ســقف  اجاره بها را اجرائی 
نمی داننــد اما حتی اگر در مــوارد اندك نیز وجود 
قانون راهی برای جلوگیری از افزایش نامنصفانه 
باشــد، قابل تأمل است. محمودزاده متوسط رشد 
اجاره بها در سال گذشته را ۳۶ درصد عنوان کرده 
بااین حــال به موفقیت طرح دولت معتقد اســت 
و می گوید: «بخشــی از نرخ ها در بازار اجاره تابع 
قیمت مســکن است. با وجود آنکه قیمت مسکن 
در ســه ســال گذشــته رشــد قابل توجهی کرده، 
افزایش نرخ اجاره بسیار کمتر و حدود یک چهارم 
آن بوده است. این بدان معناست که سیاست های 
دولت درخصوص قیمت گذاری بازار اجاره جواب 
داده است». او همچنین گفته است: «نمی توان با 
اتکا به آمار رشد ۳۶درصدی نرخ اجاره بها در یک 
سال گذشــته نتیجه گیری کرد که سیاست دولت 
درخصوص تعیین سقف ۲۰ درصد در کلان شهرها 
و ۱۵ درصــد در دیگر مناطق جواب نداده اســت. 
زیرا این دو مؤلفه با یکدیگر متفاوت اســت. آنچه 
در ســتاد ملی کرونا به عنوان میزان مجاز ســقف 
اجاره بها تعیین شده مربوط به قراردادهای تمدید 
است اما آمار رشد اجاره، قراردادهای جدید را نیز 

دربر می گیرد».
محمودزاده با اشــاره به سقف مجاز ۲۵، ۲۰ و 
۱۵ درصد به ترتیب در تهران، کلان شــهرها و سایر 
مناطق شهری تصریح کرد: «ما این سقف را برای 
مؤجران و مســتأجرانی که به توافق نمی رســند 
تعیین کردیم. اما ممکن است یک مالک در تهران 
بخواهد کمتر از این میزان، اجاره را افزایش دهد؛ 
چه بسا صاحبخانه های بسیاری که پایین تر از نرخ 

مصوب، اجاره بها را افزایش دادند».
معاون وزیر راه و شهرســازی گفت: «ما میزان 
مجاز اضافــه اجاره بها را تعیین کردیم اما نگفتیم 
اگــر طرفین بر ســر یک نــرخ به توافق رســیدند، 
غیرقانونی است. شاید مستأجر و مالک به ارقامی 
بالاتــر از نرخ مصــوب توافق کنند کــه اختیار با 
خودشان است». ســال گذشته ستاد ملی کرونا با 
توجه به اپیدمی ویــروس کووید ۱۹ در مصوبه ای 
ســقف مجاز افزایــش اجاره بها در تهــران را ۲۵ 
درصد، سایر کلان شهرها ۲۰ درصد و دیگر شهرها 
۱۵ درصد اعلام کــرد. روز ۲۳ خردادماه ۱۴۰۰ نیز 
در هفتاد ودومین جلســه ستاد ملی کرونا حداکثر 
ســقف افزایش نرخ اجــاره کــه صاحبخانه باید 
افزایش دهند، دقیقا به همین میزان تعیین شــد. 
قانون می گوید تا سه ماه پس از اعلام رسمی پایان 
کرونا هیچ مالکی بدون شــروط اعلام شــده که بر 
اساس آن می توان حکم تخلیه گرفت، نمی تواند 

برای صدور حکم اقدام کند.
البتــه قانون گــذار اســتثنائات ســه گانه ای را 
درخصــوص حکم تخلیه پیش بینی کرده اســت. 
چنانچه مالک به منظور تخریب واحد مســکونی 
و احداث ســاختمان جدیــد، پروانه ســاختمانی 
اخــذ کرده باشــد. چنانچه مســتأجر تــا یک ماه 
پس از تمدید قرارداد اجــاره جدید، مابه التفاوت 
مال الاجــاره را بــه مؤجر پرداخت نکرده باشــد. 
چنانچه به تشخیص مرجع صالح رسیدگی کننده، 
نیاز مالک (مؤجر) به دلیل ازدواج اولاد ذکور وی 
به ملک مســکونی مورد اجاره احراز شود. به جز 
ســه مورد مذکور، صاحبخانه حق اخراج مستأجر 

را ندارد.

شرکت آب وفاضلاب استان البرز در نظر دارد خرید ۲۵۶۰ عدد اتصالات پلی اتیلن در سایزهای مختلف از محل اعتبارات منابع داخلي شرکت (تبصره ۳) را از طریق مناقصه عمومي 
از منــاقصـه گران واجد شرایط خریداري نماید. 

مدت تحویل :  از تاریخ انعقاد قــرارداد به مدت ۲ (دو) ماه تعیین مي گردد. 
مبلغ تضمین :تضمین شــرکت در مناقصه ۳۹۲٫۰۶۹٫۵۰۰ ریال به صورت واریز نقدي به حســاب شــرکت, ضمانتنامه بانکي و یا مطالبات قطعي تایید و بلوکه شده نزد شرکت آب و 

فاضلاب استان البرز میباشد.
مهلت تحویل اسناد مناقصه : تا پایان وقت اداري روز دوشنبه مورخ ۱۴۰۰/۰۴/۱۴ و محل تحویل اسناد اداره دبیرخانه شرکت آب و فاضلاب استان البرز مي باشد. 

تاریخ بازگشایي پاکات : ساعت ۱۴:۱۵ روز سه شنبه مورخ ۱۴۰۰/۰۴/۱۵ خواهد بود.
داوطلبــان مي تواننــد بــه منظــور دریافــت اســناد مناقصــه از تاریــخ ۱۴۰۰/۰۳/۳۰ تــا پایــان وقــت اداري روز چهارشــنبه مــورخ ۱۴۰۰/۰۴/۰۲ بــا دردســت داشــتن معرفي 
 نامــه بــه اداره دبیرخانــه شــرکت آب وفاضــلاب اســتان البــرز  واقع درکــرج- انتهــاي بلوارشــهید چمران ـ ســاختمان شــماره یک و یــا پایگاه ملــي مناقصات بــه آدرس

 iets.mporg.ir) ) مراجعه نمایند. 
تلفن تماس : ۳۲۱۱۷۱۵۰-۰۲۶     هزینه درج آگهي به عهده برنده مناقصه مي باشد. سایر اطلاعات و جزئیات مربوط در اسناد مناقصه مندرج است.

جهت کسب اطلاعات بیشتر به سایت پایگاه ملي اطلاع رساني مناقصات، به آدرسiets.mporg.ir) ) مراجعه نمایید.

نوبت دوم
۱۴۰۰/۹۱۴شماره مناقصه

انجام خدمات بهره برداری، نگهداری و تعمیر پست های برق و خطوط توزیع، فوق توزیع و انتقال برق شرکت مجتمع گاز پارس جنوبیموضوع مناقصه

 ۱۴,۳۶۵,۰۰۰,۰۰۰ ریالمبلغ تضمین شرکت در فرایند ارجاع کار

تضمین شرکت در فرایند ارجاع کار بصورت یکي از تضامین قابل قبول وفق آیین نامه تضمین شماره ۱۲۳۴۰۲/ت۵۰۶۵۹ ه مورخ ۹۴/۰۹/۲۲ هیات وزیران مي باشد.نوع تضمین شرکت درفرایند ارجاع کار

۵۲۳/۲۴۵/۲۱۶/۰۱۷  مبلغ برآوردي مناقصه

۵ روز پس از درج آگهی در صفحه اعلان عمومی سامانه ستاد ایران می باشد.(مطابق برنامه زمانی مندرج در سامانه ستاد)آخرین مهلت دریافت اسناد ارزیابي کیفي در سامانه ستاد 

آخرین مهلت بارگذاري و  ارسال مستندات ارزیابي کیفي 

(رزومه) در سامانه ستاد
حداکثر ظرف مدت دو هفته پس از انقضای مهلت دریافت اسناد می باشد.(مطابق برنامه زمانی مندرج در سامانه ستاد)

مطابق برنامه زمانی مندرج در سامانه ستادآخرین مهلت بارگزاری پیشنهادات مالی در سامانه ستاد 

استان بوشهر-شهرستان عسلویه-شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی-ساختمان اداری مرکزی ستاد-امور پیمانهاآدرس مناقصه گزار

شرکت مجتمع گاز پارس جنوبي در نظر دارد خدمات مورد نیاز خود را با شرایط ذیل  از طریق مناقصه عمومي تامین نماید :
نوبت اول

بدیهی اســت کلیه فرآیند برگزاری مناقصه الکترونیکی از طریق درگاه ســامانه تدارکات الکترونیکی دولت (ســامانه ســتاد) به نشانی: 
WWW.SETADIRAN.IR انجام می پذیرد وبه پیشنهاد های خارج از سامانه ستاد هیچگونه ترتیب اثری داده نخواهد شد و مناقصه 
گران بایستی نسبت به ثبت نام در سامانه ســتاد و دریافت گواهی امضاء الکترونیکی اقدام نمایند. مناقصه گران مي توانند جهت کسب 

اطلاعات بیشتر به سایت WWW.SPGC.IR مراجعه و یا با شماره تلفن های۲۷۶۲-۰۷۷۳۱۳۱۲۷۶۱ تماس حاصل فرمایند. 

شرکت ملی گاز ایران
شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی

شــرق: رئیس سابق ســازمان توســعه تجارت در 
مصاحبه با ایلنــا آماری درخور تأمل درباره صادرات 
غیرنفتی ایران مطرح کرده است. به گفته محمدرضا 
مودودی ایران در پنج سال گذشته به دلیل تحریم ها 
۱۷ میلیــارد از بازار صادراتی خود را از دســت داده 
اســت که فقط هفت میلیارد دلار آن در سال ۹۹ از 
بین رفته اســت که به گفته این مدیر سابق «عددی 

بسیار بزرگ و بااهمیت است». 
آمــار دیگــری کــه عنــوان کــرده اســت حتی 
قابل توجه تــر اســت: «از میــان حــدودا ۱۲ هــزار 
شــرکت حقوقــی و فــرد حقیقــی که صــادرات 
می کننــد، فقــط حــدود ۴۵۰ شــرکت صادراتــی 
هســتند که ۹۰ درصد صــادرات را در اختیار دارند 
و این رقم بســیار کم است». البته اشــاره ایشان به 
کمیــت اســت  اما ســؤال دیگری کــه در مصاحبه 
به آن پاســخی نمی توان یافت این اســت که پس

 بقیه ۱۲ هزار شرکت ثبت شده  چه کار می کنند؟
مودودی می گوید: «شــرایط امروز بســیار خاص 
اســت، تجربه تلخی را با تحریم های اخیر و شــیوع 
کرونــا در بخش تجارت خارجی داشــتیم که منجر 
به افت شــدید آمارها در سال های اخیر به خصوص 
در صادرات شــد» و طبیعی است که گریزی هم به 
دولت جدیــد بزند «اگر دولت آینــده می خواهد در 
ایجاد اشــتغال و توسعه درآمد ارزی تجربه موفقی 
کسب کند، باید در این بخش سرمایه گذاری، مدیریت 
و برنامه ریزی جدی داشــته باشــد. بخش زیادی از 

بــازاری که در تحریم از دســت دادیم به علت عدم 
برقراری روابط بانکی و نداشــتن پیمان های تجاری 
و توجه بیــش از حد به بازار داخلی بوده اســت». 
مســئله ای که دولت جدید نیز هنــوز رویکرد دقیقا 

معینی به آن نشان نداده است.
مشــکل دیگری که عنوان می شود نیز قابل توجه 
اســت؛ چندگانگی مراجع تصمیم ساز. به باور آقای 
مــودودی: «متأســفانه ما یک فرماندهــی واحد در 
بخش تجــارت خارجی نداریم. تجربه چهار ســال 
گذشــته نشــان داد که حتــی در وزارت صمت هم 
کــه به هرحال متولی اصلی تجارت خارجی کشــور 
اســت، چندان به این مســئله اهمیت داده نشده و 
شــاید بتوان گفت بزرگ ترین قربانــی ادغام وزارت 
بازرگانــی و وزارت صنایع و معادن، تجارت خارجی 

بوده است». 
مشــکلی که به ظاهر در بخــش دیگر صادراتی 
مــا یعنی نفــت وجود نــدارد:  «یک نــگاه منطقی، 
بخش صادرات نفتی و غیرنفتی ما تنها منابع ارزی 
کشور اســت که قادر به گرداندن چرخ های تولیدی 
و تجاری داخلی اســت و بنابرایــن در هر دو بخش 
بایــد به صورت جــدی برنامه  ریــزی و هدف گذاری 
کــرد. البته در بخش نفت، ما یک وزارتخانه بزرگ با 
اختیارات و امکانات زیاد داریم که تمرکز بالایی هم 
از ســوی حاکمیت متوجه آن است و همه تلاش ها 
هم برای تسهیل تجارت نفتی و برگشت ارز حاصل 
از صادرات آن است ولی در مورد صادرات غیرنفتی 

مسائل پیچیده تر است».
امــا دلیــل دیگر عــدم موفقیت مــا در نظر این 
کارشــناس اقتصادی سیاســت های پیچیده و البته 
ناموفق ارزی اســت: «با یک نــگاه منطقی، بخش 
صادرات نفتی و غیرنفتی ما تنها منابع ارزی کشــور 
اســت که قادر به گردانــدن چرخ هــای تولیدی و 
تجاری داخلی اســت؛ بنابراین در هر دو بخش باید 
به صورت جدی برنامه  ریزی و هدف گذاری کرد. البته 
در بخش نفــت، ما یک وزارتخانه بزرگ با اختیارات 
و امکانات زیاد داریم که تمرکز بالایی هم از ســوی 
حاکمیــت متوجه آن اســت و همــه تلاش ها هم 
برای تســهیل تجارت نفتی و برگشــت ارز حاصل از 
صادرات آن اســت ولی در مورد صادرات غیرنفتی 

مسائل پیچیده تر است».
درنهایت نیز اشــاره آقای مودودی به مسئله ای 
اســت که بســیاری منتظرند آن را شــاهد باشــند؛ 
یعنی ترکیب اقتصادی دولــت جدید: «موفقیت در 
این موارد بســتگی دارد به تیم اقتصادی دولتی که 
شــکل می گیرد و اینکه مدیران دستگاه های اجرائی 
چه رویکرد، تــوان اجرائی و بینش تجاری داشــته 
باشــند. ما تجربه این را داشــتیم کــه وقتی مدیران 
توانمنــد روی کار آمدند، شــاهد جهــش در حوزه 
تجارت خارجی بودیم. و برعکس، بهترین دوره های 
تاریخی گاهــی به دلیــل انتخاب نادرســت افراد، 
بی نتیجه از دســت رفته اند. بنابراین جدا از تحریم، 
کرونا و سیاست های خصمانه دشمنان خارجی، باید 

موضوع مدیریت اجرائی را بســیار جدی بگیریم. به 
هر میزان که مدیران دولت سیزدهم توانمند باشند، 
ما هزینه کمتری برای توســعه خواهیم داد و حتی 
در این شــریط ســخت هم می توان امیدوار بود که 
گشــایش هایی در حوزه تجارت خارجی و گسترش 

روابط بین الملل شکل بگیرد».
این کارشناس رسمی پیشــین همچنین به خطر 
رقابت منطقه ای اشــاره می کند که محتمل اســت 
برای وضعیــت صادراتی فعلی مــا خطری جدی 
تلقی شــود و آن به ثبات رسیدن سیاسی و پیشرفت 
تکنولوژیك کشــورهایی است که عمده صادرات ما 
به آنها اســت: «ســهم «های تک» از سبد صادراتی 
ما بسیار کم اســت. افغانستان و عراق که بازارهای 
اصلی ما هستند اگر به ثبات سیاسی برسند، می توانند 
به ســرعت کارخانجاتی را که تکنولوژی پیچیده ای 
ندارند، در کشــور خود ایجــاد و فعال کنند و ما را از 
بــازار خود حذف کنند و در این صورت، چشــم انداز 
پیچیــده ای در مــورد حجم تجارت خــود با این دو 
کشــور در انتظار ما خواهد بــود. اما اگر در موضوع 
«های تک» برنامه ریزی دقیق و هدفمندی بشــود و 
در صنایع های تکی را کــه در آنها حرف برای گفتن 
داریم، تجاری ســازی، بین المللی و ســرمایه گذاری 
کنیم و پروژه های صادراتی بزرگی مبتنی بر  های تک 
تعریف و حمایت شــوند، شــاید امیدوار شــویم که 
در ۱۰ ســال آینده همچنــان بازار رو به رشــدی را 

تجربه می کنیم».

فعالیت تنها 450 شرکت از 12000 شرکت ثبتی صادراتی
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